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Cześć i chwała Bohaterom
W styczniu minęły dwie ważne rocznice. 78 lat temu hitlerowscy najeźdźcy okupujący Sulejów podczas II wojny 
światowej zostali pokonani przez sowietów. W związku z tym 17 stycznia 2023 r. przedstawiciele Urzędu Miejskiego  
w Sulejowie oraz sulejowskiej Rady Miejskiej złożyli kwiaty przed pomnikiem przy ulicy Krakowskiej w Sulejowie, 
upamiętniając w ten sposób ofiary niemieckiego okupanta. A 160 lat temu, dokładnie 22 stycznia, wybuchło Powsta-
nie Styczniowe, które było największym zrywem niepodległościowym przeciwko rosyjskiemu zaborcy. Uczestniczyli 
w nim również mieszkańcy naszego regionu, niektórzy spoczywają na Cmentarzu Parafialnym w Sulejowie. Oddaliśmy 
im hołd zapalając znicze i składając kwiaty na grobach sulejowskich bohaterów, w ramach akcji zainaugurowanej 
przez Wojewodę Łódzkiego – „Znicz dla Powstańca”.

17 stycznia, w imieniu miesz-
k a ń c ó w  n a s z e j  g m i n y  h o ł d 
ofiarom oddali: radna Małgorzata 
Domosławska, I lona Zawisza, 
kierownik Refereratu Ogólno-Or-
ganizacyjnego Urzędu Miejskiego  
w Sulejowie oraz Sławomir Rybak, 
k ierownik Referatu Promocji , 
Rozwoju i Funduszy Zewnętrznych 
UM. Przypomnijmy, hitlerowcy, 
okupujący ziemie regionu piotr-
kowskiego, zostali pokonani w 
okresie ofensywy styczniowej 
Armii Czerwonej, t rwającej od 
15 do 19 st yczn ia 1945 roku.  
15 stycznia 1945 roku żołnierze 
3.  A r m i i  Pance r nej  gene ra ła 
Pawła Rybałk i, 52. Armii i 5. 
Armii Gwardii ścigając Niemców, 
wkroczyli szerokim frontem nad 
Pilicę. Na zachodnim brzegu tej 
rzeki hitlerowcy zbudowali trzy 
ciągłe transzeje ( elementy forty-
fikacji – zarówno obronnych, jak 
i oblężniczych o narysie łamanym 
lub krzywoliniowym w postaci 
odkrytego, wąskiego, ale dosta-
tecznie głębokiego rowu, służące 

Nieodpłatna pomoc prawna i obywatelska
Mieszkańcy naszej gminy, którzy nie są w stanie ponieść kosztów od-
płatnej pomocy, nadal mogą korzystać z darmowych porad prawnych, 
które w przypadku gminy Sulejów są udzielane w Punkcie Nieod-
płatnego Świadczenia Poradnictwa Obywatelskiego, znajdującym się 
przy ulicy Milejowskiej 21 w Sulejowie. Termin wizyty należy ustalić 
telefonicznie lub za pośrednictwem Internetu.

głównie do przemieszczania się 
żołnierzy, a osłaniający całkowi-
cie przed ogniem nieprzyjaciela 
prowadzonym na wprost , oraz 
radykalnie zmniejszający zasięg 
r a żen ia  w ielu  i n nych bron i) , 
z a s ie k i  z  d r u t u  kolcz a s t ego  
i głęboki rów przeciwczołgowy. 
Wszystkie mosty na Pilicy były 
silnie strzeżone przez doborowe 
jednostki Wehrmachtu. 17 stycz-
nia żołnierze 4. jednostki Armii 
Pancernej, działających wspólnie 
z żołnierzami 9. Korpusu Pancer-
nego gen. Iwana Kiriczenki z l 
Frontu Białoruskiego ostatecznie 
wyparli hitlerowców z Sulejowa.
22 stycznia 2023 r. uczciliśmy 
natomiast 160. rocznicę wybu-
chu Powstan ia Styczn iowego.  
Przedstawiciele naszej gminy: 
Wojciech Ostrowski, burmistrz 
Sulejowa, Bar tosz Borkowski, 
przewodniczący Rady Miejskiej  
w Sulejowie, jego zastępca – Mi-
chał Gaczkowski, radni – Mał-
gorzata Domosławska i Marcin 
Gadomski oraz Sławomir Rybak, 

k ierownik Referatu Promocji , 
Rozwoju i Funduszy Zewnętrznych 
Urzędu Miejskiego w Sulejowie 
odwiedzili trzy groby, w których 
pochowani są: Antoni Szukiewicz, 
Ludwik Gersztof, Zenobia Majew-
ska oraz Józef Dukszta. O godzinie 
10.00 w Kościele pod wezwaniem 
św. Floriana rozpoczęła się msza 
święta, podczas której ks. pro-
boszcz Leszek Druch wspominał 
naszych bohaterów, tym bardziej, 
że w tej świątyni znajduje się 
a kce n t  do t ycz ą cy  Pows t a n ia 
Styczniowego. Jak przekazał nam 
Krzysztof Bojarczuk, regionalny 
historyk i regionalista, w północnej 
nawie bocznej kościoła znajduje się 
ołtarz pw. Serca Pana Jezusa. Zo-
stał on wykonany w 1916 r. przez 
artystę-rzeźbiarza Jana Stycznia  
z Krakowa, a jego fundatorem był 
naddzierżawca majoratu Łeczno 
Władysław Dyck z Warszawy. 
Nad oł tarzem usiadły dwa orły  
o sugestywnej symbolice, będące 
alegorią historycznego dramatu 
naszej Ojczyzny w latach zaborów. 
Jeden z nich - „orzeł styczniowy” 
nawiązuje nie tylko powstania 
kościuszkowskiego z 1794 r., ale 
pr zede wsz ys t k i m powst an ia 
styczniowego z lat 1863-1865, na 
co wskazują wyryte pod nim daty. 
Orzeł w koronie w zwycięskiej 
pozie, rozrywający dziobem i jedną 
szponą łańcuch symbolizujący 
narodową niewolę, a drugą szponą 
podtrzymujący umęczoną postać 
– oznaczającą Ojczyznę – która 
sama nie jest w stanie zerwać 
zaborczych okowów, choć wycią-
gniętą dłonią próbuje to zrobić. 

Poza trzema grobami powstańców 
n a  s u l e jow s k i m  c m e n t a r z u , 
jest to jedyny ślad w Sulejowie 
bezpośrednio nawiązujący do 
wydarzeń powstania styczniowego. 
Po zakończen iu mszy świętej  
w sulejowskiej auli multimedialnej 

przy ulicy Rynek 1, można było 
wysłuchać prelekcji Krzysztofa 
Boja rcz u ka p t .  „ Su le jowsk ie 
akcenty Powstania Styczniowego”, 
poświęconej mieszkańcom naszego 
regionu uczestniczącym w tym 
niepodległościowym zrywie.

W tym celu proszę dzwonić pod nr 
tel.: 44 732 88 18 lub pisać na adres 
mailowy: poradyprawne@powiat-
-piotrkowski można się również 
zapisać za pośrednictwem strony 
internetowej przeznaczonej do 
zapisów - https://www.gov.pl/web/
nieodplatna-pomoc

Sulejowski punkt jest czynny: od po-
niedziałku do czwartku w godzinach 
od 8.30 do 12.30, z kolei w piątki 
porady udzielane są w godzinach od 
12.30 do 16.30.
Aby skorzystać z porady, wystarczy 
złożyć oświadczenie w formie 
słownej lub pisemnej, że nie jest się 

w stanie ponieść kosztów odpłatnej 
pomocy. Do Punktu Nieodpłatnego 
Świadczenia Poradnictwa Obywa-
telskiego mogą się zgłaszać również 
osoby fizyczne, prowadzące jedno-
osobową działalność gospodarczą, 
które w ciągu ostatniego roku nie 
zatrudniały innych osób.

Zadanie jest finansowane z budżetu Powiatu Piotrkowskiego w ramach 
dotacji celowej, pochodzącej z budżetu państwa.
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Mieszkańcy poinformowali o zaistniałym problemie policjantów  
z sulejowskiego Komisariatu, którzy podjęli interwencję i ocenili, że 
jest to wykroczenie o charakterze indywidualnym, postrzegane przez 
mieszkańców jako społeczne uciążliwe. Funkcjonariusze apelują, aby 
właściciele pilnowali swoich czworonogów, ponieważ mogą zostać 
ukarani. Problem opisany przez policjantów dotyczy całej gminy, 
dlatego przyłączamy się do tego apelu. Wspólnie powinniśmy dbać 
o bezpieczeństwo mieszkańców, psy biegające bez nadzoru mogą 
zagrażać zarówno dorosłym, jak i dzieciom.

Właściciel lub opiekun zwierzęcia jest zobowiązany do zachowania zwykłych lub nakazanych środków 
ostrożności, a jeśli tego nie robi, podlega karze ograniczenia wolności, grzywny do 1000 złotych albo karze 
nagany, co zostało uregulowane w artykule 77. - § 1. i 2. Ustawy z dnia 20 maja 1971 roku Kodeks Wykroczeń. 
Przypominamy też, że każdy mieszkaniec może dzielić się swoimi spostrzeżeniami dotyczącymi bezpieczeństwa 
za pośrednictwem Krajowej Mapy Zagrożeń Bezpieczeństwa, pod adresem – www.lodzka.policja.gov.pl. Można 
tam też sprawdzić, czy w okolicy Państwa zamieszkania dokonano jakichś zgłoszeń.

Psy bez nadzoru zagrażają bezpieczeństwu mieszkańców Windugi

Kontrole dotyczące budowy pierwszego w Polsce basenu pasywnego 
oraz nowej, gminnej hali sportowej, które przeprowadzili pracownicy 
Urzędu Marszałkowskiego Województwa Łódzkiego, nie wykazały 
żadnych nieprawidłowości. Często te nowe obiekty pozytywnie oce-
niają też sami mieszkańcy naszej gminy, zarówno obecni, jak i ci, 
którzy wiele lat temu z niej wyjechali.

Na budowę demonstracyjnych 
budynków pasywnych w Sule-
jowie – basenu i  hali sportowej, 
przyznano naszej gminie dotację 
w w ysokości  8 040 365,74 z ł  
z Regionalnego Programu Opera-
cyjnego Województwa Łódzkiego 
na lata 2014-2020, dlatego to wła-
śnie pracownicy Urzędu Marszał-
kowskiego przeprowadzili kontrole 
nowych obiektów. Dotyczyła ona 
rozliczenia dotacji, sprawdzono 
m.in. zgodność realizowanego 
p r o j e k t u  z  z a w a r t ą  u m o w ą  
o dof inansowanie i wnioskiem 
aplikacyjnym, a także faktyczny 
zakres rzeczowy realizacji pro-
jektu. - Budowa tych obiektów była 
oczywiście ogromnym wyzwaniem 
logistycznym, podobnie jak praca 
związana z pozyskaniem dotacji, 
oraz rozliczeniem tych projektów, 
dlatego chciałbym podziękować 
pracownikom Urzędu Miejskiego 
w Sulejowie, zaangażowanym  
w cały proces, m.in. Małgorzacie 
Jus t ,  mojej  zas t ępcz y n i  oraz 
Dominice Woźniak, kierowniczce 
Referatu Inwestycji i Zamówień 
Publicznych – powiedział Wojciech 

Hala i basen są wzorowo oceniane

Ostrowski, burmistrz Sulejowa, 
który przypomniał, że aby osiągnąć 
odpowiednie parametry pasywno-
ści, należy umiejętnie korzystać  
z takich obiektów. – Na przykład 
nie powinno się zostawiać otwar-
tych drzwi do korytarzy, otwierać 
okien, oraz odpowiednio operować 
ża lu z jami.  Gdy k l imat yzacja  
w miesiącach letnich jest włączona, 
żaluzje zewnętrzne powinny być 
zamknięte. Takich niuansów jest 
sporo, dlatego nadal uczymy się 
obsługi naszych obiektów, ale 
podczas obcowania z najnowocze-
śniejszą technologią, wiele mogą się 
nauczyć również nasi mieszkańcy. 
Przecież basen pasywny może 
być wspaniałym „laboratorium” 
podczas lekcji f izyk i poświę -
conych ciepłu, wykorzystujmy 
to – zachęca burmistrz. Z basenu 
korzystają przede wszystkim dzieci 
uczęszczające do naszych szkół, 
które w ramach zajęć wychowania 
fizycznego mogą bezpłatnie uczyć 
się pływać, co w kontekście poło-
żenia naszej gminy jest szczególnie 
istotne. Oczywiście również pozo-
stali mieszkańcy mogą odwiedzać 

p ł y waln ię,  a  t ak że korz yst ać  
z gminnej hali sportowej i gorąco 
do tego zachęcamy. - 34 lata temu 
wyjechałem do Kanady i za kilka 
miesięcy zamierzam wrócić do 
Polski. Podczas obecnej wizyty  
w Sulejowie odwiedziłem moją 
byłą szkołę podstawową, w której 
tak wiele się zmieniło. Powstały 
nowe boiska, a przede wszystkim 
nowa hala sportowa i basen. To robi 
absolutnie niesamowite wrażenie. 
Kanada w różnych rankingach 
zajmuje czołowe miejsca wśród 
krajów najlepszych do życia, ale za 
korzystanie z czegokolwiek trzeba 
płacić ogromne składki członkow-
skie, a tutaj dzieci mogą korzystać 
z  t ych  ob iek t ów b ez p ła t n ie .  
Po powrocie sam chętnie zapro-
ponuję znajomym wspólne mecze 
- relacjonuje Władek Gołąb, który 
pochodzi z Sulejowa. Na koniec 
przypominamy numer telefonu do 
basenowej recepcji: 44 617 23 33, 
natomiast w sprawie rezerwacji hali 
sportowej proszę się kontaktować  
z pracownikami sulejowskiego 
Biura Obsługi Jednostek Oświato-
wych, pod nr tel.: 44 616 28 15.

Jakie imiona nasi mieszkańcy 
najchętniej wybierali dla swo-
ich dzieci?
Wśród urodzonych w 2022 roku mieszkańców 
naszej gminy dominowały Zuzanny, rodzice 
sześciokrotnie zdecydowali się na wybór 
takiego imienia dla dziewczynek, natomiast 
chłopcom najczęściej nadawano następu-
jące imiona: Aleksander, Nikodem i Jan –  
w każdym przypadku pięciokrotnie dokonano 
takiego wyboru.

Do naszych mieszkanek dołączyły poza tym m.in.: trzy Liwie, trzy 
Nikole, czy trzy Laury, natomiast wśród chłopców dużą popularnością  
cieszyły się także inne klasyczne imiona, takie jak: Jakub (3), Mikołaj (2), 
czy Leon (2). W zestawieniu mieszkańców gminy Sulejów urodzonych  
w 2022 r. znajduje się 128 osób. Wszystkim rodzicom, zarówno tym debiu-
tującym, jak i tym doświadczonym, serdecznie gratulujemy.
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Centrum Przygłowa będzie jeszcze zieleńsze
Zakończyliśmy realizację projektu „Zielone 
Centrum Przygłowa”, sfinansowanego z bu-
dżetu Urzędu Marszałkowskiego Wojewódz-
twa Łódzkiego. W tej miejscowości  powstało 
innowacyjne miejsce do integracji, rekreacji 
i wypoczynku. Spośród 20 wojewódzkich in-
westycji sfinansowanych w ramach projektu 
„Infrastruktura sołecka na plus”, na terenie 
powiatu piotrkowskiego zrealizowano tylko 
dwie, ta przygłowska kosztowała 95 516,10 zł.

Szanowni Państwo, inkasenci Miejskiego Zarządu Komunalnego w Sulejowie rozpoczęli kontrole odczytu wodomierzy  
u mieszkańców gminy Sulejów. Urządzenia będą sprawdzane w styczniu oraz lutym 2023 r., ale z przyczyn niezależ-
nych czas kontroli może się wydłużyć. W tym czasie nie będzie możliwości podawania odczytów wodomierzy w kasie 
MZK. Ponadto trwają też kontrole szamb i przydomowych oczyszczalni ścieków. W związku ze znowelizowaną ustawą  
z dnia 20 lipca 2017 r. Prawo wodne i Ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w gminach,  nasi urzędnicy co 2 lata 
muszą skontrolować każdą nieruchomość pod względem gospodarowania nieczystościami ciekłymi. Podczas kontroli 
każdy właściciel nieruchomości powinien posiadać: umowę z firmą trudniącą się wywozem nieczystości ciekłych lub 
osadników z instalacji przydomowych oczyszczalni ścieków oraz dokumenty potwierdzające odbiór tych nieczystości.
Usługi wywozu mogą być wyko-
nywane tylko przez pracowników 
firm  posiadających odpowiednie 
zezwolenie, a właściciel/zarządca 
nieruchomości ma obowiązek udo-
kumentowania korzystania z takich 
usług przez okazanie umowy i do-
wodów potwierdzających regularny 
odbiór nieczystości ciekłych. Za 
brak posiadania ww. dokumentów, 
grozi mandat w wysokości 500 zł. 
Pracownicy Urzędu Miejskiego 
w Sulejowie oraz pracownicy 
Miejskiego Zarządu Komunal-
nego w Sulejowie począwsz y 
od IV kwartału 2022 roku będą 
przeprowadzali kontrole nierucho-
mości wyposażonych w zbiorniki 
bezodpływowe oraz przydomowe 

Inkasenci sprawdzają wodomierze, trwają też kontrole szamb i przydomowych oczyszczalni ścieków

Centralnym punktem Przygłowa 
jest teren przylegający do Przed-
szkola Samorządowego, obok któ-
rego znajduje się stylowa drewniana 
altana ze stołami i ławkami. Wokół 
niej zainstalowano kilkadziesiąt no-
wych elementów, urozmaicających 
obszar tego atrakcyjnie położonego 
sołectwa, które znajduje się przy 
rzece Luciąży w otulinie lasów 
Sulejowskiego Parku Krajobrazo-
wego. Mieszkańcy i turyści będą 
mogli więc jeszcze przyjemniej 
spędzać czas na łonie natu r y. 
W ramach projektu stworzono 
utwardzoną strefę  na ognisko z 
paleniskiem i znajdującymi się 
wokół ławkami. Na placu zabaw 
zamontowano nowe zabawki, takie 
jak: zamek-zjeżdżalnię, huśtawkę 
typu waga oraz huśtawkę podwójną, 
a także piaskownicę z ławkami. Na 
miejscu można zaparkować rower, 
korzystając z ustawionego stojaka. 

St wor zono rów n ież  s i łow n ię 
plenerową, wyposażoną w takie 
urządzenia jak: orbitrek, biegacz, 
wioślarz, jeździec, wahadło/twi-
ster. Na miejscu zasadzono nowe 
rośliny, które wiosną, gdy trawa się 
zazieleni, nadadzą temu miejscu 
dodatkowego uroku. Inicjatorzy 
chcą również zadbać o czystość 
t ego miejsca ,  d la tego oprócz 
nowych koszy na śmieci, zamon-
towano też dwie przenośne toalety 
i tablicę z regulaminem. Będzie to 
też miejsce innowacyjne, ponieważ 
korzystając z inteligentnej ławki 
solarnej, będzie można naładować 
telefon lub rower elekt ryczny. 
Dzięki takiemu rozwiązaniu ławka 
będzie także źródłem światła , 
zasilanym prądem powstałym w 
procesie fotowoltaiki. Przygłów ma 
kilkusetletnie tradycje turystyczne, 
a ta inwestycja pozwoli zwiększyć 
atrakcyjność całego regionu.

oczyszczalnie ścieków. Kontrole 
będą odbywać się w terenie, ale 
również „zza biurka”, co oznacza, 
że niektórzy niektórych mieszkań-
ców będziemy prosili o przybycie 
do Urzędu Miejskiego i okazanie 
dokumentów potwierdzających 
odbiór nieczystości oraz umowy  
z firmą trudniącą się wywozem nie-
czystości ciekłych lub osadników z 
instalacji przydomowych oczysz-
czalni ścieków. Przypominamy 
również, o obowiązku podłączenia 
nieruchomości do istniejącej sieci 
kanalizacyjnej. Obowiązek ten wy-
nika z art. 5 ust. 1. Pkt. 2. ustawy o 
utrzymaniu czystości i porządku w 
gminach. Właściciele nieruchomo-
ści mają obowiązek jej przyłączenia 

do istniejącej sieci kanalizacyjnej 
(wyjątkiem są nieruchomości wy-
posażone w przydomowe oczysz-
czalnie ścieków). W przypadku 
braku realizacji tego obowiązku 
zostanie wszczęte postępowanie 
administracyjne, w celu wydania 
decyzji nakazującej wykonanie 
przyłączenia do istniejącej sieci 
kanalizacyjnej, które podlega eg-
zekucji w trybie przepisów ustawy  
z 17 czerwca 1966 r. o postępowaniu 
egzekucyjnym w administracji. W 
przypadku braku kanalizacji, każda 
nieruchomość mieszkalna musi być 
wyposażona w szczelny zbiornik 
bezodpływowy do gromadzenia 
nieczystości ciekłych lub w przydo-
mową oczyszczalnię ścieków.
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To była ostatnia i z pewnością jedna z najważniejszych sesji Rady Miejskiej w Sulejowie w ubiegłym roku, ponieważ 
radni uchwalili przyszłoroczny budżet. W piątek, 16 grudnia 2022 r. podjęto też szereg innych uchwał.

Zanim jednak odbyło się głosowa-
nie dotyczące uchwały budżetowej, 
głos zabrał Wojciech Ostrowski, 
burmistrz Sulejowa, który odniósł 
się do kilku kluczowych zagadnień 
dotyczących naszej gminy. – Aktu-
alnie trwają prace na kilku drogach 
na terenie Podklasztorza dzięki do-

Taki będzie tegoroczny budżet

tacji w ramach I edycji „Polskiego 
Ładu”, ale przecież dostaliśmy też 
prawie 10 mln zł na remonty dróg 
w ramach II edycji tego programu. 
Pierwszy przetarg dotyczący dróg 
znajdujących się w Sulejowie i na 
terenie gminy zakończył się jednak 
niekorzystnie, najniższa oferta wy-

W s p i e r a j  l o k a l n i e  –  m o ż e s z 
odliczyć 1,5%podatku także na 
lokalną organizację pożytku pu-
blicznego

Wniosek o wydanie zaświadczenia należy złożyć na piśmie lub za po-
mocą środków komunikacji elektronicznej Zgodnie z przepisami „Polskiego 
Ładu”, w 2023 r. podatnicy mają możliwość przekazania nie 1% podatku 
na rzecz OPP, jak miało to miejsce dotychczas, lecz 1,5%. Mogą Państwo 
przekazać część swojego podatku również dla lokalnych organizacji. W 
tym roku deklarację podatkowe będziemy mogli składać od 15 lutego do 2 
maja 2023 r, a więc będziemy mieli na to nieco więcej czasu, ponieważ 30 
kwietnia wypada w sobotę.

Podczas rozliczania podatku dochodowego 
zachęcamy do skorzystania z przygotowanej 
w ramach realizacji projektu „Wspieraj lo-
kalnie” aplikacji do rozliczeń PIT i wspierania 
lokalnych organizacji pożytku publicznego 
przy wykorzystaniu 1,5% podatku za rok 
2022. Mogą ją Państwo uruchomić na naszej 
stronie internetowej 
– www.sulejow.pl

nosi ponad 8 mln zł, a my mamy na 
ten cel 5 mln zł, dlatego zwracam 
się do was, szanowni radni, aby 
niektóre drogi skreślić, zmniejsza-
jąc zakres inwestycji. Nie chcę i nie 
mogę dopuścić do zmarnowania tej 
dotacji – dodał Wojciech Ostrowski, 
który przekazał, że jedno dofinan-
sowanie nie zostanie wykorzystane: 
- Musieliśmy oddać dotację na 
przedszkole. Mieliśmy projekt, 
pozwolenie na budowę i dotację 
z Urzędu Marszałkowskiego, nie 
poddajemy się i będziemy zabiegać 
o kolejne dofinansowanie na ten cel 
– zapewniał włodarz gminy, odno-
sząc się do kwot zaproponowanych 
przez potencjalnych wykonawców 
w ramach przetargu, k tóre co 
najmniej dwukrotnie przekraczały 
szacowany koszt przedsięwzięcia.  
Po wystąpieniu burmistrza rozpo-
czął się blok głosowań, podczas któ-
rego przyjęto m.in. uchwałę budże-
tową. Spośród 14 radnych obecnych 
podczas obrad, dwie wstrzymały 

się od głosu, a 12 osób zagłosowało 
„za”. - W kontekście wydatków  
i dochodów majątkowych przyszło-
roczny budżet będzie kontynuacją 
obecnego,  p r zede wsz ys t k i m 
będziemy kontynuować inwestycje, 
na które dostaliśmy dotacje z „Pol-
skiego Ładu” i Rządowego Fun-
dusz u I nwest ycji  Lokal nych ,  
a więc remonty dróg i budowę 
u j ę c i a  w o d y  w  U s z c z y n i e .  
W przypadku dochodów i wydat-
ków bieżących tendencja wzrostu 
dochodów bieżących jest dużo 
mniejsza w stosunku do wzrostu 
w ydatków bieżących ,  co jes t 
związane ze wzrostem pensji mi-
nimalnej, na przykład w oświacie 
subwencja wzrośnie niewystarcza-
jąco w stosunku do planowanych 
podwyżek pracowników. Dużą 
zmienną w przypadku wydatków 
jest zakup prądu, ocieplenia, za-
kupu węgla i oleju. Przyszłoroczny 
budżet gminy w części dochodowej 
wyniesie prawie 93 mln zł, a w czę-

ści wydatkowej – 94 mln zł, z czego 
29 % to kwota zarezerwowana na 
inwestycje. Aby w przyszłym roku 
pokryć deficyt i spłatę zaciągnię-
tych w poprzednich latach kre-
dytów, musimy zaciągnąć kredyt  
w wysokości 6,2 mln zł. Zadłużenie 
gminy nie powinno jednak wzro-
snąć i wszystko wskazuje na to, że 
będzie wynosić ok. 19 mln zł, czyli 
tyle, ile na koniec bieżącego roku – 
podsumował Michał Kieszkowski, 
skarbnik gminy Sulejów. Podczas 
tej sesji radni przyjęli też szereg in-
nych uchwał – m.in. w sprawie za-
miaru połączenia samorządowych 
instytucji kultury (MOK i MBP),  
w sprawie wprowadzenia Programu 
Ws p ó ł p r a c y  G m i ny  Su le jów  
z Organizacjami Pozarządowymi  
n a  2023  rok ,  cz y  w sp r aw ie 
uchwalenia Gminnego Programu 
Prof ilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych oraz 
Przeciwdziałania Narkomanii na 
2023 rok.

Na ulicy Królowej Jadwigi ułożono już pierwszą warstwę asfaltu, to kolejna ulica modernizowana w ramach dotacji 
w wysokości 10 220 100,00 zł, którą otrzymaliśmy w pierwszej edycji Programu Inwestycji Strategicznych „Polski 
Ład”. Oprócz tej drogi przebudowaliśmy lub przebudujemy kilka innych ulic: Mieszka I, K. Jagiellończyka i Rycerską 
na terenie osiedla Podklasztorze w Sulejowie oraz ul. Góra Strzelecka i Podwłodzimierzów w Sulejowie.

Kolejne dywaniki asfaltowe na Podklasztorzu

Roboty drogowe na ulicach Góra 
Strzelecka, Podwłodzimierzów 
i Rycerskiej już się zakończyły, 
natomiast niedawno drogowcy 
ułożyli pierwszą warstwę asfaltu 
na ulicy Królowej Jadwigi. - Po obu 
stronach tej ulicy będą chodniki, 
ponadto będziemy się przebijać 
przez mokradła, żeby połączyć 
f ragment znajdujący się bliżej 
cmentarza z ulicą Rycerską, co 
na pewno poprawi komunikację 
na terenie całego osiedla. W tym 
roku zamierzamy też przebudować  
u l .  K .  Ja g ie l lo ń cz y k a ,  p r z y 
okazji chcemy też naprawić ten 
100-met rowy f ragment , k tór y 
został uszkodzony z powodu awarii 

wodociągu. Mieszkańcy często 
pytają nas również, dlaczego przez 
kilka miesięcy nic się nie działo na 
ulicy Klasztornej. Przypominam, 
że jest to droga powiatowa i to 
pracownicy Zarządu Dróg Powia-
towych w Piotrkowie Trybunalskim 
odpowiadają za tę inwestycję. 
My oczywiście przekazaliśmy z 
budżetu kilkaset tysięcy złotych 
na jej remont i możemy jedynie 
apelować w tej sprawie do wyko-
nawcy. Współpraca z powiatem 
piotrkowskim układała się dotych-
czas co najmniej dobrze, dlatego 
nie sądziłem, że taka sytuacja może 
zaistnieć. Powinniśmy przekazać 
dotację, zaznaczając w umowie, 

że realizacja ma być jak najmniej 
uciążliwa dla mieszkańców. Przy 
następnych umowach będę chciał 
taki punkt wprowadzać, żeby do 
takich sytuacji nie dochodziło.  
W tym przypadku zrujnowano 
drogę i mieszkańcy mają pełne 
prawo mieć o to żal – powiedział 
Wojciech Ostrowski, burmistrz 
Sulejowa. Zgodnie z umową prze-
budowa ulicy Klasztornej powinna 
się zakończyć w sierpniu tego 
roku, natomiast remonty wcześniej 
wymienionych dróg gminnych  
w przyszłym roku, ale wykonawca 
chce zrealizować wszystkie prace 
do końca bieżącego roku i wszystko 
wskazuje na to, że inwestycja za-
kończy się przed terminem. 
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Można już składać wnioski dotyczące preferencyjnego zakupu węgla, który w tym roku będzie tańszy

W 2023 roku węgiel w preferencyjnej cenie będą mogli Państwo kupić u tego samego dostawcy, co w ubiegłym 
roku, ale będzie on tańszy - 1899 zł za tonę. Zgodnie z ustawą z dnia 27 października 2022 r. o zakupie preferencyj-
nym paliwa stałego dla gospodarstw domowych (tekst jedn. Dz. U. z 2022 r. poz. 2236), aby móc to zrobić, zgodnie  
z art. 13. ust. 1 ww. ustawy, należy uzyskać zaświadczenie potwierdzające wypłacenie dodatku węglowego na rzecz 
gospodarstwa domowego, w skład którego wchodzi konkretna osoba fizyczna. Takie zaświadczenie mogą otrzy-
mać także ci mieszkańcy, którzy nie otrzymali jeszcze dodatku, ale pozytywnie rozpatrzono ich wniosek, a także ci, 
którym taki wniosek przysługuje. Zaświadczenia są wydawane w siedzibie Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej  
w Sulejowie, przy ulicy Targowej 20 po złożeniu stosownego wniosku, który można pobrać na przykład z naszej strony 
internetowej – www.sulejow.pl. Ubiegłoroczne zaświadczenia już nie obowiązują, dlatego należy pobrać nowe.

Wniosek o wydanie zaświadczenia należy złożyć na piśmie lub za 
pomocą środków komunikacji elektronicznej za pośrednictwem skrzynki e-
-PUAP, w tym drugim przypadku wniosek należy opatrzyć kwalifikowanym 
podpisem elektronicznym, podpisem zaufanym albo podpisem osobistym. 
Pracownicy MOPS udzielają informacji w sprawie zaświadczeń pod nume-
rami telefonu: 44 616 22 44 lub 515 105 987. Po otrzymaniu zaświadczenia 
zostaną Państwo poinformowani o kolejnych krokach.

Kto może kupić węgiel w preferencyjnej cenie?
Wszyscy mieszkańcy gminy Sulejów:
• na rzecz których wypłacony został dodatek węglowy;
• których wniosek o wypłatę dodatku węglowego został pozytywnie 

rozpatrzony przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej w Sulejowie,
• którzy nie złożyli wniosku o wypłatę dodatku węglowego, ale 

spełniają warunki uprawniające do jego otrzymania, opisane w ustawie z 
dnia 5 sierpnia 2022 r. o dodatku węglowym.

W ramach zakupu preferencyjnego, osoba uprawniona mogła kupić 
węgiel w dwóch transzach, łącznie nabywając 3 tony surowca:

• do 3 ton do końca 2022 roku;
• oraz do 3 ton (jeśli w 2022 r. nie kupili Państwo w ten sposób 

węgla) od 7 stycznia do 30 kwietnia 2023 roku.

Ważne:
We wniosku o wydanie zaświadczenia należy potwierdzić, że wnioskodawca ani żaden członek jego gospo-

darstwa domowego, na rzecz którego jest dokonywany zakup preferencyjny, nie nabyli paliwa stałego na sezon 
grzewczy przypadający na lata 2022-2023, po cenie niższej niż 2000 zł brutto za tonę w ilości co najmniej takiej 
jak określona w przepisach, o których mowa powyżej.

Zaświadczenie należy okazać przy odbiorze węgla. W 2023 roku surowiec po preferencyjnej cenie ponownie będzie sprzedawany przez przedsiębiorcę z naszej gminy, którego 
wyłoniliśmy w ramach ustawowej procedury. Rezerwacje w składzie węglowym "Jagoda" przy ulicy Roosevelta 23 w Piotrkowie Trybunalskim są przyjmowane pod nr telefonu: 510 
170 890.  Za 1 tonę surowca (tzw. groszku - tylko nieworkowanego, kostki lub orzecha) zapłacimy 1899 zł plus koszty transportu.

Zimowe ptakoliczenie - czyli cykliczna akcja nie 
tylko dla ornitologów
Przedstawiciele Zespołu Parków Krajobrazowych Województwa 
Łódzkiego – Oddział Terenowy Nadpilicznych Parków Krajobrazowych 
zachęcają wszystkich miłośników ptaków oraz amatorów pieszych 
wycieczek przyrodniczych do przyłączenia się do kolejnego zimowego 
ptakoliczenia, które tym razem odbędzie się już w piątek, 27 stycznia 
2023 r. w Sulejowie.

Zbiórka o godzinie 10.00 na terenie tak zwanej „Polanki” - przy skrzyżowaniu dróg krajowych nr 12 i 74  
z drogą w kierunku „Murowańca” przy ośrodkach wypoczynkowych (współrzędne GPS: 51.364583, 19.853806).  
Uczestnicy akcji będą wędrować przez około 2–3 godziny przez lasy oraz skrajem cofki Zalewu Sulejowskiego, 
pokonując dystans o długości około 4 km (możliwa jest zmiana trasy w zależności od warunków pogodowych).  
W akcji może wziąć udział każdy, niezależnie od wieku i posiadanej wiedzy o ptakach.

Co warto zabrać?
Wygodne obuwie terenowe i dostosowaną do warunków pogodowych odzież. Warto zabrać ze sobą też 

coś ciepłego do picia oraz sprzęt fotograficzny, lornetkę lub lunetę.

Czym jest Zimowe Ptakoliczenie?
To ogólnopolska akcja liczenia ptaków zimą, której koordynatorami są pracownicy Ogólnopolskiego 

Towarzystwa Ochrony Ptaków. Odbywa się każdego roku, zawsze w ostatni weekend stycznia. Jej celem 
jest zliczanie napotkanych na obranej trasie ptaków, co pozwala na tworzenie i uzupełnianie bazy danych na 
temat zmian liczebności populacji poszczególnych gatunków ptaków w Polsce, na przestrzeni kolejnych lat. 
Przewodnicy w trakcie prowadzenia wycieczek uzupełniać będą specjalnie przygotowaną kartę obserwacji. 
Zimowe ptakoliczenie ma również charakter edukacyjny. Organizatorzy poszczególnych wycieczek starają 
się przekazać jak najwięcej informacji o napotkanych gatunkach ptaków, m.in.: jak je rozpoznać, czym się 
żywią czy w jakich siedliskach występują najczęściej.
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Podpisaliśmy umowę z wykonawcą, który zamontuje panele fotowoltaiczne
Już wiemy kto zamontuje panele fotowoltaiczne w prawie 200 gospodarstwach na terenie naszej gminny.  
Ich właściciele otrzymają dofinansowanie na instalacje fotowoltaiczne lub/oraz wymianę pieca w ramach projektu 
„Budowa infrastruktury służącej do produkcji energii elektrycznej z odnawialnych źródeł energii oraz wymiany 
nieefektywnych źródeł ciepła na kocioł na biomasę”. Umowę ze zwycięzcą przetargu – przedstawicielem firmy  
FLEXIPOWER GROUP SP. Z O.O. SP.K. - podpisano we wtorek, 27 grudnia 2022 r. w Urzędzie Gminy w Mniszkowie.

Przypomnijmy, Gminie Sulejów – jako jedynej w powiecie piotrkowskim - przyznano na ten cel 2 365 054,45 zł z Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Łódzkiego, w ramach wspólnego projektu, realizowanego przez urzędników gmin Sulejów i Mniszków (lider projektu), dlatego umowę z wykonawcą podpisali przedstawiciele 
obydwu samorządów – m.in. Paweł Werłos, wójt gminy Mniszków oraz Michał Kieszkowski, skarbnik naszej gminy. Wartość całego projektu wynosi 5 369 462,10 zł, a wysokość 
dotacji to aż 85% (4 188 035,00 zł). Projekt zakłada wykonanie projektów oraz dostawę i montaż na terenie obydwu gmin 335 zestawów instalacji fotowoltaicznych, każdy będzie 
miał moc 3,08 KW. Panele zostaną zamontowane na terenie 193 gospodarstw domowych znajdujących się na terenie naszej gminy. Każdy mieszkaniec pokryje jedynie 15% wartości 
inwestycji (+ VAT) – najprawdopodobniej będzie to kwota w wysokości 3 200 lub 3 600 zł. Niebawem będziemy się z Państwem kontaktować, aby poinformować o szczegółach 
projektu i konkretnym terminie rozpoczęcia prac, które będą realizowane już w tym roku. - Przy obecnych kosztach energii elektrycznej i zapowiedziach, według których 
ceny mają jeszcze wzrosnąć o co najmniej o kilkadziesiąt procent, każda taka instalacja sprawi, że będzie to bardzo opłacalna inwestycja. Mieszkańcy zaoszczędzą konkretne 
pieniądze, więc na pewno będą zadowoleni – powiedział Wojciech Ostrowski, burmistrz Sulejowa. To niejedyna dobra wiadomość, ponieważ mieszkańcy, którzy uczestniczą 
w tym projekcie będą rozliczać się z prądu uzyskanego za pośrednictwem fotowoltaiki na starych zasadach. Przypomnijmy – zgodnie ze zmianą ustawy o OZE, która zaczęła 
obowiązywać 1 kwietnia 2022, dotychczasowy bardzo korzystny dla prosumentów tzw. net-metering został zastąpiony net-billingiem, co oznacza, że na nowych prosumentów 
przenoszone są koszty związane z magazynowaniem energii w sieci, tak aby zwiększyli oni autokonsumpcję prądu z fotowoltaiki i nie obciążali sytemu sieci elektroenergetycznych.  
Nasi mieszkańcy nie będą musieli ponosić tych kosztów. Inwestując w odnawialne źródła energii, inwestujemy w poprawę jakości powietrza, dlatego wspieramy mieszkańców 
naszej gminy, którzy chcą korzystać z takich rozwiązań. Będziemy nadal aktywnie poszukiwać źródeł finansowania inwestycji proekologicznych, służących poprawie jakości 
powietrza na terenie gminy, m.in. poprzez  zwiększenie udziału odnawialnych źródeł energii i likwidację tzw. „kopciuchów”.

Do 12 tysięcy złotych dla sołectw
Sołtysi mogą się już ubiegać o dotację na konkretne projekty w ramach programu „Sołectwo na plus”. W tym roku 
na takie inwestycje jak na przykład budowa wiat ogrodowych, doposażenie siłowni plenerowych, placów zabaw,  
czy rozmaitych elementów wyposażenia świetlic wiejskich i nie tylko zarezerwowano w budżecie Urzędu  
Marszałkowskiego Województwa Łódzkiego 8 milionów złotych. Zgłoszenia należy dokonać do 6 lutego 2023 r.

Jedno sołectwo może otrzymać dotację w wysokości do 12 tysięcy 
złotych. W ocenie projektów członkowie komisji będą brali pod uwagę 
m.in. znaczenie danej inwestycji dla lokalnej społeczności czy zaanga-
żowanie mieszkańców w realizację m.in. poprzez współpracę z KGW. 
Zgłoszenie, wypełnione i podpisane przez sołtysa wraz z pieczęcią 
należy złożyć lub przesłać do Urzędu Marszałkowskiego Województwa 
Łódzkiego w nieprzekraczalnym terminie do 6 lutego 2023. 
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Wszystkie filtry zostały zamontowane

Łącznie takich filtrów zamontowano kilka. - Przez niepotrzebny spór z piotrkowskimi urzędnikami, którzy bezskutecznie próbowali podważyć nasze prawo do studni, nastąpiło 
roczne opóźnienie, a nasi mieszkańcy przez kolejne miesiące musieli się borykać z niedoborem wody w kranach. Nie poddaliśmy się i inwestycja jest w toku. W tym roku zamierzamy 
zamontować m.in. zbiorniki, czy elementy sterujące – powiedział Wojciech Ostrowski, burmistrz Sulejowa. Zgodnie z zapisami w umowie, budowa ujęcia powinna się zakończyć do 
30 czerwca 2023 r.

Ubiegłoroczne prace, zaplanowane w ramach budowy nowego ujęcia i stacji uzdatniania wody w Uszczynie,  
zakończyły się zgodnie z planem. W czwartek, 15 grudnia 2022 r. zamontowano ostatni filtr, co oznacza, że wykonano 
już około 50% inwestycji.
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Oficjalne otwarcie drogi nastąpiło punktu-
alnie o godzinie 15.00. Wojciech Ostrowski, 
burmistrz Sulejowa, Waldemar Pązik, 
nadleśniczy Nadleśnictwa Piotrków oraz 
podinspektor Marcin Dziubecki, komendant 
Komisariatu Policji w Sulejowie, składali 
noworoczne życzenia i wręczali okoliczno-
ściowe kartki wszystkim kierowcom, którzy 
jako pierwsi podróżowali nowym odcinkiem. 
Apelowali też o rozsądną jazdę, gdyż ta 
droga, podobnie jak wiele innych gminnych 
odcinków, znajduje się w lesie, dlatego na 
całym odcinku obowiązuje ograniczenie 
prędkości do 50 km/h. - To niezwykle ważna 
droga dla mieszkańców gminy i nie tylko, 
ponieważ to istotny skrót. Oczywiście 
trzeba uważać na zwierzęta, dlatego należy 
zachować odpowiednią prędkość – pod-
kreślali mieszkańcy korzystający z nowej 
drogi. Burmistrz Wojciech Ostrowski po 
raz kolejny podziękował przedstawicielom 
Lasów Państwowych, którzy przekazali 
na remont tego 4-kilometrowego odcinka 
rekordową dotację w wysokości prawie 
2,5 mln złotych. - Od kilkudziesięciu lat 
mieszkańcy podkreślali, że to może być 
doskonały skrót, o ile droga zostanie 
zmodernizowana. Dzięki dofinansowaniu  
z funduszu leśnego, która stanowi prawie 
80% wartości robót drogowych, wreszcie 
udało się tę inwestycję zrealizować. Wcze-
śniej również proponowano nam dotację, ale 
w wysokości maksymalnie 20%, natomiast  
w tym roku otrzymaliśmy jedną z naj-
wyższych dotacji z funduszu leśnego  
w skali kraju, za co po raz kolejny pragnę 
serdecznie podziękować – powiedział 
Wojciech Ostrowski, który podkreślał 
też, że ta droga nie rozwiązuje wszystkich 
komunikacyjnych problemów. - Mieszkańcy 
wielu naszych miejscowości, m.in. Sulejowa, 
przede wszystkim ulic Piotrkowskiej, Opo-
czyńskiej i Koneckiej nadal są wyjątkowo 
pokrzywdzeni brakiem drogi ekspresowej 
S12. Ruch na „dwunastce” jest gigantyczny, a 
niebezpieczeństwo bardzo duże i oczywiście 
zamierzamy rozmawiać na ten temat z kandy-
datami na posłów, ale do października, czyli 
do wyborów parlamentarnych, ten problem 
nie zostanie rozwiązany w najmniejszym 
stopniu – podsumował burmistrz. W otwar-
ciu drogi uczestniczyli również radni Rady 
Miejskiej w Sulejowie, którzy jednogłośnie 
zagłosowali nad zabezpieczeniem odpowied-
niej kwoty w budżecie na przebudowę drogi 
Łęczno-Kłudzice. -To jest nie tylko „mała 
obwodnica”, ale i droga zgody, ponieważ 
jest nam ona potrzebna jak powietrze do 
oddychania – podkreślali radni Jacek Ciapała  
i Mirosław Włóka. - To była droga oczeki-
wana przez wiele lat przez wszystkich miesz-
kańców gminy. Od 2015 roku w tym rejonie 
wykonano nakładkę od drogi wojewódzkiej 
do ostatnich domostw w Łęcznie, która 
obecnie łączy się z drogą Łęczno-Kłudzice, 
ale wcześniej trzeba było uregulować wiele 
spraw. Aby wykonać te inwestycje zgodnie z 
przepisami, trzeba było m.in. wykonać prace 
geodezyjne, czy przeprowadzić wycinkę lasu, 

więc cały proces wymagał czasu – dodali Mi-
chał Gaczkowski, wiceprzewodniczący Rady 
Miejskiej w Sulejowie i radny Rafał Fogiel.

Droga Łęczno-Kłudzice jest jedną z naj-
ważniejszych inwestycji w obecnej kadencji 
również z jeszcze jednego powodu. - Ta 
droga będzie spełniać wiele funkcji, będzie 
m.in. drogą przeciwpożarową. Zarówno od 
strony Łęczna i Sulejowa, jak i od strony 
Kłudzic, strażacy oraz funkcjonariusze 
innych służb  będą mogli szybciej dotrzeć do 
celu, a w przypadku zagrożenia każda chwila 
jest bezcenna – podsumował Waldemar 
Pązik, nadleśniczy Nadleśnictwa Piotrków. 
Przypominamy, że na cały zmodernizowa-
nym odcinku obowiązuje zakazu wjazdu 
samochodów ciężarowych, których masa 
całkowita przekracza 3,5 tony, z wyłączeniem 
pojazdów nadleśnictwa, dlatego droga ma 
być monitorowana, żeby zapobiec wjazdowi 
samochodów ciężarowych.

Realizację tej strategicznej inwestycji zakończono w środę, 28 grudnia 2022 r., wówczas odbył się odbiór tech-
niczny jednej z najważniejszych gminnych dróg, natomiast następnego dnia oficjalnie otwarto odcinek łączący 
Łęczno i Kłudzice. To droga, która może być alternatywą dla zakorkowanej „dwunastki”. Kierowcy samochodów 
osobowych będą mogli teraz ominąć ten newralgiczny fragment między Sulejowem a Piotrkowem Trybunalskim.

"Mała obwodnica" oficjalnie otwarta


